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Mimořádný loňský zisk těžařů se odrazí 
na zkvalitnění života ve městech a obcích!
KARVINÁ – Nadace OKD obcím, tak se jme-
nuje nový program, ve kterém získají obce 
a města v našem hornickém regionu pení-
ze na uskutečnění svých investičních pro-
jektů s nekomerčním zaměřením. Vybráno 
jich je třináct, rozdělí se mezi ně celkem 
čtyřicet milionů korun, uvádějí zástupci 
těžařů i jejich nadace.

„V loňském roce OKD dosáhla mimo-
řádně vysokého zisku – 5,1 miliardy korun, 
což bylo nejvíce od roku 2011. A díky tomu 
představenstvo rozhodlo o tom, že poskytne 
významný finanční dar Nadaci OKD ve výši 
osmapadesáti milionů korun. Peněžní pro-
středky z tohoto daru budou prostřednic-
tvím naší firemní nadace poskytnuty měs-
tům a obcím, které byly či jsou novodobě 
ovlivňovány těžbou černého uhlí, ke zlepše-
ní kvality života jejich obyvatelstva a na pod-
poru projektů zaměřených na sport, vzdě-
lání, kulturu, životní prostředí a sociální 
i zdravotní oblast,“ popisuje Jiří Bubík, fi-
nanční ředitel OKD a předseda správní rady 
NOKD.

Peníze tam, kde žijí pracovníci 
šachty
Se čtyřiadvaceti přijatými žádostmi, jak 
vysvětluje, se nejprve seznámili jednotli-
ví členové nadační správní rady a násled-
ně na společném zasedání rozhodli, komu 
podporu přidělí.

Příjemci grantů jsou Bohumín, 
Dolní Domaslavice, Havířov, Karviná, 
Orlová, Petrovice u Karviné, Soběšovice, 
Stonava a Sviadnov. „Tedy města a obce, 

které jsou ovlivněny těžbou nebo činnos-
tí společnosti OKD obecně. To znamená 
i místa, kde žijí naši zaměstnanci,“ upo-
zorňuje Barbora Černá Dvořáková, mluv-
čí těžařů.

Monika Němcová z pozice nadační ře-
ditelky říká, že města a obce nebo i je-
jich příspěvkové organizace podávaly le-
tos od 1. srpna do 30. září žádosti o pod-
poru jednoho či dvou veřejně prospěš-
ných projektů: „Výše podpory pro každý 
z nich mohla činit až pět milionů korun.“ 
U žádného ze záměrů to není tak, že by 

ho peníze od těžařů zaplatily celý, po- 
každé je vyžadována spoluúčast. Výše 
příspěvku se pohybuje od tří set tisíc 
(zřízení komunitního centra v budově 
moštárny ve Sviadnově) po pět milio-
nů korun (vybudování parkovacího stá-
ní mezi Nedbalovou ulicí a třídou 17. lis-
topadu v Karviné). Projekty musí být ho-
tovy do 31. prosince 2025. „Zbylá část 
z daru společnosti OKD bude použita 
v grantových programech, které vyhlá-
síme už v prosinci,“ vzkazuje Němcová.

Pokračování na straně 7

Bezpečnostní heslo měsíce: Znalost rizik a provozní dokumentace je základem bezpečné práce.

Trumpetista jezdí 
s těžní klecí na Jihu

Pavel Barabáš začal hrát jako školák, pak si 
dal načas přestávku a po náhodném setkání 
se ke křídlovce vrátil znovu.

NOKD vyhlásila 
výzvy pro rok 2024

O minigranty v programu Srdcovka 
i granty v programu Pro region se dá žádat 
od svátku sv. Barbory v pondělí 4. prosince.
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INFORMAČNÍ MĚSÍČNÍK 
SPOLEČNOSTI OKD, a.s.Horník

Vážení spolupracovníci,
blíží se závěr roku, a proto 
dokončujeme plán na ten příští. 
Zadání majitele, což je v koneč-
ném důsledku stát, je jasné: 
hospodařit tak, aby neubylo 
nic z prostředků určených pro 
provedení technické likvidace 
dolu po ukončení těžby a pro 
vypořádání všech sociálních 
i jiných nákladů z útlumu vyplý-
vajících. Zároveň vytvořit zisk 
aspoň z části pokrývající rizika, 
která nás při těžbě v příštím roce 
čekají a v průběhu roku 2024 
připravovat poruby pro dobývání 
v roce 2025.

V oblasti nákladů je již z velké 
části plán připraven, zbývá dořešit 
zejména nárůst mezd našich 
zaměstnanců a cenu práce doda-
vatelů důlních prací, v obou ob-
lastech se již jednání blíží k závěru 
a věřím, že se ve velmi krátké době 
domluvíme tak, aby to bylo pro 
všechny strany akceptovatelné. 
Zbytek nákladů, tvořený  převážně 
energiemi, službami, materiálem, 
opravami, přepravným, investi-
cemi a prostředky, které musíme 
ukládat na vázané účty na útlum, 
důlními škodami a rekultivacemi, 
je již v plánu stanoven.

V oblasti očekávaných výnosů 
je plán hotov. Převážnou část 
tvoří očekávané tržby za prodej 
naší výroby, která je napláno-
vána ve výši 1 200 000 tun uhlí 
vytěžených z dolu a necelých 
300 000 tun z mimotěžebních 
zdrojů. Výnosy jsou pochopitelně 
závislé i na cenách, za něž doká-
žeme naše výrobky prodat, ceny 
hrubého prachu a ESP pro rok 
2024 vycházejí z již uzavřených 
kontraktů. Ceny UVPK a PCI 
vycházejí z odhadu obchodního 
útvaru a výhledu analytiků.

Velmi důležitá část plánu je 
personalistika, kde jsou řešeny 
očekávané stavy zaměstnanců 
v jednotlivých profesích, v plánu 
je mírný úbytek důlních dělníků 
způsobený přirozenými odchody, 
částečně nahrazený lidmi z nábo-
ru, který bude pokračovat.

Důležitou vstupní hodnotou 
pro plán roku 2024 je i spl-
nění dílčích úkolů v listopadu 
a prosinci 2023, a to zejména 
v těžbě z dolu, kde za letošní rok 
očekávám výsledek 1 000 000 
tun. Nebude to lehké a vyzývám 
všechny, kteří se na tom podílí-
me, k bezpečnému, odbornému 
a bezchybnému provedení všech 
prací, které tento výsledek umož-
ní dosáhnout.

A co může plán roku 2024 
nejvíce ohrozit? Zcela jistě 
bezpečnostní rizika vyplývající 
z hlubinné těžby uhlí – metan, 
důlní otřesy, vznik samovznícení 
uhlí. Nesplnění plánu roku 2023, 
který byl vytěžit 1 100 000 tun 
z dolu, o rovných 100 000 tun, 
je způsobeno zejména nuceným 
uzavřením dvou porubů 402 202 
a 463 200/2 z důvodu samovzní-
cení uhlí a důlním otřesem, který 
nás donutil vypustit z plánů dobý-
vání porub 401 208/1. Věnujme 
proto maximální úsilí  předcháze-
ní podobným problémům.

Zejména samovznícení uhlí je 
největším rizikem pro rok 2024.
Ve snaze toto nebezpečí snížit se 
podařilo navýšit dodávku dusíku 
pro inertizaci závalových prostor 
porubů z dosavadních 6 500 m3 
za hodinu na až 10 500 m3. 
Díky za to patří jednak útvaru 
závodního dolu a provozu důlní 
dopravy za kreativní přístup 
ve využití dostupných potrubí 
v dole i na povrchu a útvaru 
ředitele pro správu za vyjednání 
této možnosti s dodavatelem. 
V budoucím porubu 402 202 se 
podařilo zavést metodu těsnění 
porubových chodeb nástřikem 
betonové směsi – torkretem, 
věřím, že to výrazně zvýší 
pravděpodobnost úspěšné-
ho vydobytí porubu. Nástřik 
úspěšně probíhá, byl dokončen 
na budoucí výdušné třídě, nyní 
půjdeme na chodbu úvodní.
Děkuji všem, kteří se na akci 
podílejí.

Co je ale největší zárukou 
zvládnutí záparu v závalo-
vých prostorech porubu? 
Jednoznačně pravidelný postup 
porubu a co největší eliminace 
spouštění uhlí do závalu. To je 
pro naše rubáňové kolegy úkol 
číslo jedna pro celý příští rok. 
Situace z porubu 463 200/2, 
kdy jsme v rámci boje s nesou-
držným stropem sjeli s porubem 
pod sloj a za několik měsíců 
postoupili pouze o pár metrů, 
nemůže z hlediska vzniku záparu 
dopadnout dobře. Úkolem všech 
ostatních je připravit rubáňovým 
co nejlepší podmínky: kvalitně  
a včas vyrazit potřebné chodby, 
bez výlomů a s dostatečným 
průřezem, kvalitně poruby 
vybavit, zajistit spolehlivé odtě-
žení, elektro údržbu, dopravu, 
správné větrání, klimatizaci 
i provedení trhacích prací 
velkého rozsahu. V příštím roce 
musíme opatřením proti vzniku 
samovznícení uhlí věnovat 
maximální pozornost, jen tak 
dosáhneme požadovaných 
výsledků, připravíme si rok 2025 
a s hornickou ctí dojedeme až 
ke konci dobývání podle plánu, 
a ne vynuceně, dřív, kvůli nedo-
statku uhlí pro zákazníky.

Přeji nám všem, ať se vše bez-
pečně podaří, včetně hornického 
štěstí, protože bez něj to nejde. 
Přeji také pohodový předvánoční 
čas a krásné Vánoce, šťastný 
a úspěšný rok 2024, ve kterém se 
nám všem bude dařit ještě lépe, 
než si dokážeme představit.

Zdař Bůh!
David Hájek,  ředitel Provozu

Nadační ředitelka (zleva), mluvčí těžařů a finanční ředitel seznamují s novinkou pro region.
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Levák doplnil praváka, 
dvojice rubáňových 
vyhrála v badmintonu
KARVINÁ – Bez ztráty jediného setu prošli 
všemi pěti zápasy mechanik těžebního 
úseku Evžen Cienciala a horník z rubání 
Miroslav Mička ve firemním badmintono-
vém turnaji O pohár generálního ředitele 
OKD. A právě Roman Sikora s vedoucím 
provozu příprav Petrem Glasem jim byli 
nejtěžšími soupeři.

„Mirka, který je v úseku u Rosti Riedla, 
jsem potkal náhodně den před turnajem. 
Chtěl hrát a jako já neměl s kým, takže jsme 
to dali dokupy. Nikdy předtím jsme spolu ani 
jednou nehráli. On je navíc levák a já pravák, 
takže jsme se doplnili,“ popisoval Cienciala, 
který je mechanik v úseku vedeném Karlem 
Pochopeněm.

Pokračování na straně 3
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Akademici v podzemí, exkurze 
ukázala, co ve skriptech nemají
STONAVA – Do porubu 293 200/2 k hor-
níkům hlavního předáka Miroslava 
Vaľanyho a na dočasně neobsazenou čel-
bu 430 21/2 se podívala exkurze studentů 
geologie z Masarykovy univerzity (MUNI) 
v Brně. Představovalo to pro ně skutečně 
ojedinělou příležitost poznávat oblast je-
jich zájmu v podmínkách hlubinného dolu 
a mimo to sledovat chlapy, kteří s „neživou 
přírodou“ dnes a denně dělají. Fárání ko-
mentovala Kateřina Musilová.

Jaký obor studujete a jaký máte 
vztah k hornictví všeobecně?
Naše skupina byla složena ze studen-
tů geologie jak různých zaměření, tak 
i různých ročníků – mineralogů, lo-

žiskářů i hydrogeologů a geochemi-
ků, od prváků až po doktorandy. Fárání 
se s námi zúčastnila také kolegyně 
Despoina Diamanti z řecké univerzity 
v Thessalonikki, která k nám do Česka 
dorazila speciálně právě kvůli několi-
ka geologickým exkurzím. A já? Osobně 
mám k hornictví vztah takový, že je to 
pro mě neoddělitelná součást společnos-
ti a že v Česku má tato profese mnohem 
širší a delší tradici, než si mnohdy myslí-
me. Je fascinující vidět na vlastní oči, jak 
to potom v praxi funguje. Ve škole jsme 
se samozřejmě učili o tom, jak uhlí vypa-
dá a vzniká, ale vidět těžbu a zažít fárání 
je něco úplně jiného. 

Pokračování na straně 3

Geologové z Masarykovy univerzity na Dole ČSM-Sever.
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Čas sekcí 17/37 Poz-MD 
na Dole ČSM neskončil

Mechanizované výztuže tohoto typu se objevily 
v revíru před dvaceti lety a letos část dostala
prvky vyrobené na míru pro OKD.
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Vítězové s generálním ředitelem Romanem Sikorou.
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Extraliga nejlepších rubáňových  
a přípravářských kolektivů
ŘÍJEN 2023

Rubání 

Pořadí kolektiv vedoucí 
úseku těžba    (t) tuny / 

den

odrubaná 
plocha za den    

(m2/ den)

rub. výkon 
    (t/hl/sm)

denní
postup    (m) kombajn, výztuž

1. Turoň(400000/) Miarka 14290 1278 299.2 25,542 1,73 SL 300, DBT 1300/3100

2. Vaľany(293200/2) Pochopeň 6792 289 81.5 7,871 0,47 SL 300, DBT 1300/3100

3. Badura(463312/) Riedl 3623 125 69.0 2,253 0,35 SL 300, Fazos 15/31, 15/33

4. ALPEX_Heczko(402206/) Pielka 1621 282 78.1 16,264 0,61 SL 300, Fazos 17/37

Přípravy – kombajny

Pořadí kolektiv vedoucí úseku měsíční
ražba    (m) m / d čistý výlom/den

    (m3/den)
čelbový výkon     
(cm/hl/sm) typ zařízení

1. ALPEX_Figura(463242/1) Palej 129,00 4,30 98,90 25,32 MR 340X-Ex SANDVIK C02

2. Noworyta(293241/1) Čáp 119,00 5,41 137,39 29,75 AM-50/132 C02

3. Kadlec(293261/3) Čáp 80,00 5,33 83,20 33,66 AM-50/132 C01

4. ALPEX_Pasik(300241/3, 463242/) Bajaczyk, Ing. 72,00 3,27 81,62 19,24 AM-50/132 C05

5. ALPEX_Holek(54625/, 463222/) Palej 65,00 2,50 66,13 14,68 MR 340X-Ex SANDVIK C01

6. Pavlík(463240/4) Čáp 52,00 3,25 75,40 15,16 AM-50/132 D01

7. ALPEX_Lisowski(402240/3) Weglarz, Ing. 22,00 2,20 49,94 13,02 AM-50/132 C03

Přípravy – klasické technologie 

Pořadí kolektiv vedoucí úseku měsíční ražba
    (m) m / d čistý

výlom/den    (m3/den)
čelbový 

výkon    (cm/hl/sm) typ zařízení

1. Omelka(463291/1) Čáp 59,00 2,81 70,52 14,67 VVH-1B D01, NSU-1E C03

2. Slíž(402220/1) Firla 55,00 2,50 62,75 12,37 VVH-1U D01, NSU-1E C01

3. ALPEX_Staszewski(43021/2) Bajaczyk, Ing. 53,00 2,30 57,84 13,81 VVH-1B D02, NSU-1E C02

4. SEFEKORA_Jakubisin(400094/, 
400092/) Bury 24,00 1,41 32,32 8,30 VVH-1U K01, D 1131 HAUSHERR,NOELL C01

LEDEN – ŘÍJEN 2023

Rubání

Pořadí kolektiv vedoucí 
úseku těžba (t) tuny / den odrubaná plocha za den 

(m2/ den)
rub. výkon 
 (t/hl/sm)

denní
postup (m)

1. Vaľany Pochopeň 235820 828 299.3 16,764 1,78

2. Badura Riedl 186563 697 292.4 12,738 1,60

3. Turoň Miarka 120112 1366 458.5 29,993 3,21

4. ALPEX_Heczko Pielka 95486 683 350.7 25,839 1,76

5. Pokorný Pamánek, Ing. 4078 453 134.6 11,584 0,68

Přípravy – kombajny

Pořadí kolektiv vedoucí úseku ražba (m) m / d čistý výlom/den
 (m3/den)

čelbový výkon 
 (cm/hl/sm)

1. ALPEX_Pasik Bajaczyk, Ing. 1142,00 4,39 99,83 25,82

2. ALPEX_Figura Palej 923,00 4,08 98,01 23,84

3. Noworyta Čáp 855,00 4,67 110,79 25,31

4. ALPEX_Holek Palej 684,00 3,53 92,69 20,47

5. Kadlec Čáp 637,00 4,11 101,91 22,49

6. Pavlík Firla 481,00 3,64 78,92 18,77

7. ALPEX_Lisowski Weglarz, Ing. 35,00 1,84 43,51 10,87

Přípravy – klasické technologie

Pořadí kolektiv vedoucí úseku ražba  (m) m / d čistý
výlom/den (m3/den)

čelbový 
výkon (cm/hl/sm)

1. ALPEX_Staszewski Weglarz, Ing. 504,00 2,12 49,27 11,96

2. Omelka Čáp 452,00 2,51 63,69 13,12

3. Slíž Firla 428,00 2,38 61,04 11,53

4. SEFEKORA_Jakubisin Bury 102,00 1,21 29,77 7,04

5. Noworyta Čáp 58,00 2,64 62,31 14,19

6. ALPEX_Figura Zguda, Mgr. 5,00 1,00 24,60 4,13

V ročních tabulkách jsou  zeleně označeny kolektivy, které více provozních dnů odpracovaly s technologií POP 2010.

Prsty muzikanta – trumpetisty  
řídí těžní stroj na výdušné jámě Jihu

ORLOVÁ, STONAVA – Hornická kapela, 
Akorďanka, Sušanka,  Dechový 
orchestr VŠB-TUO a samozřejmě 
srdcová záležitost Dechová hudba 
Polanka. Tam je hráčem kmenovým 
nebo hostujícím Pavel Barabáš, jinak 
strojník těžního stroje z jižní výdušné 
jámy stonavské šachty. Když nevozí 
klece s fárajícími a materiálem, hraje 
ve volnu na trumpetu – křídlovku.

„Ještě na základní škole v tehdy 
samostatné obci Polance nad Odrou, 
která je dneska již městskou částí 
Ostravy, udělal učitel v šesté nebo 
sedmé třídě nábor do dechovky. 
Chytilo se nás více kluků, kapelník 
Vláďa Figala nás zaškolil a už jsme 
hráli, bez nějakého hudebního 
vzdělání, bez lidové školy umění,“ 
uváděl muzikant. Jediný, kdo z jeho 
spolužáků zůstal hudbě věrný, byl 
Jiří Adamec: dnes je kapelníkem, 
trumpetistou  i hlavním dirigentem 
polanecké dechovky.

„Zkoušeli jsme nejméně jednou 
týdně a pak hrávali na průvodech, 
pochodech, pohřbech. Na plesy 
si ale zvali zkušenější ansámbly,“ 
pokračoval Barabáš, který nastoupil 
na šachtu v roce 1986. Ze strojovny 
na Dole Rudý říjen (Heřmanice) 
přešel na ČSM-Jih, chvíli dělal na-
rážeče a jinak celou dobu strojníka. 
Ve třiceti, jak podotkl, přestal na kří-
dlovku hrát z více důvodů. K hudbě 
se ale vrátil, když se, kde jinde než 
v hospodě, potkal s kamarádem 
muzikantem.

„Teď znova muzicíruji už dvanác-
tým rokem. Všude možně, někde 

jako stálý člen, jinde na výpomoc,“ 
konstatoval Barabáš. Vidět a slyšet 
jej mohli třeba účastníci 27. Setkání 
hornických měst a obcí v Ostravě, 
na Slezskoostravském hradě účinko-
val tři hodiny na jednom pódiu a pak 
hned spěchal na další scénu, kde 
vystupoval s Dechovým orchestrem 
VŠB-TUO. Letos ještě plánuje s místní 
dechovkou vystoupit na vánočním 
koncertě v Kině Retrostar v Polance 
v sobotu 16. prosince od 18 hodin.

„Hraní mi dává jednak radost 
z hudby a jednak možnost setkávat se 
s kolegy muzikanty. Jsou mezi námi 
tací, kterým je osmdesát let a stále mu-
zicírují,“ uzavřel trumpetista ze šachty. 
Ten před několika lety dostal i minigrant 
Srdcovka z Nadace OKD na stipendia 
pro dětské hráče a příměstský hudební 
tábor Dechového orchestru VŠB-TUO.

Lidé z OKD, jak je neznáte

Pavel Barabáš (uprostřed) s dechovkou...
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Pomozte nám tvořit tuto rubriku! Máte zajímavého nebo neobvyklého koníčka, 
dokázali jste něco výjimečného a chcete se o to podělit? Nebo máte tako-
vého parťáka? Napište na barbora.cerna-dvorakova@okd.cz nebo zavolejte 
na 606 774 346.

... a při obsluze těžního stroje.

OSTRAVA

Vánoce staré Ostravy
Jak vypadaly svátky v hornických koloniích, tamní 
štědrovečerní večeře nebo jak se měnily v průběhu 
staletí lidové zvyky se dozví účastníci komento-
vaného cyklu prohlídek Vánoce staré Ostravy. 
Budou trvat přibližně sto minut, jejich délka bude 
okolo půldruhého kilometru se začátkem u radnice 
na Prokešově náměstí a koncem na jarmarku 
na centrálním rynku. Termíny jsou 30. listopadu 
v 15, 3. prosince ve 14, 7. prosince v 15, 10. pro-
since ve 14, 17. prosince ve 14, 21. prosince v 15 
a 30. prosince v 10 hodin.

Děti k dětem
Více než dvacet let organizuje spolek Madleine 
benefiční koncerty, na nichž spolu s umělci vystu-
pují děti handicapované a ty z dětských domovů. 
Tento rok se bude zpívat v Orlové ve čtvrtek 7. 
prosince od 18 hodin v kostele Narození Panny 

Marie s Radkou Fišerovou a Tomášem Savkou, 
v Ostravě v pondělí 11. od 18 hodin na dvou 
místech: v evangelickém Kristově kostele (s Evou 
Burešovou a Ondřejem Rumlem) a kostele 
Neposkvrněného početí Panny Marie (s Leonou 
Machálkovou), v Karviné v úterý 12. od 18 hodin 
v kostele Povýšení sv. Kří že s Leonou Gyöngyösi, 
na Čeladné ve čtvrtek 14. prosince od 18 hodin 
v kostele sv. Jana Nepomuckého s Leonou 
Gyöngyösi a ve Frýdku-Místku v pondělí 18. pro-
since v evangelickém kostele ve Frýdku-Místku 
s Dashou.

DOUBRAVA

Rozsvícení vánočního stromu
Na náměstí  proběhnou v sobotu 9. prosince 
Pohádkové Vánoce, kdy samozřejmě nebude chybět 
ani rozsvícení vánočního stromu. Vše začne úderem 
páté hodiny večer představením Zpátky do pohádky 
s Mášou a medvědem, následovat budou Vánoční 

pohádkoví klauni se zábavnou show, zazní Pohádkové 
vánoční poselství a vystoupí Maxim Turbulenc. 
Doubravský vánoční strom se rozzáří v 18:30.

KARVINÁ

Cesta k vánoční harmonii
Stánky, přednášky, dílničky, kavárnička s punčem 
a cukrovím, adventní dekorace, kulturní program… 
Na to vše se mohou těšit lidé v centru Karviné 
v sobotu 2. prosince, hned z rána od 9:45 zazní 
před kulturním domem písničky s flašinetářem, děti 
potěší hrátky se zvířátky včetně jízdy na velbloudovi, 
dospělé pak  večerní představení Na tom slezském 
gruntě (od 17:30). Ve vnitřních prostorách kulturního 
domu bude po celý den adventně i vánočně laděný 
program.

Vánoční jarmark
Celých dvacet dní od neděle 3. do soboty 23. 
prosince bude Masarykovo náměstí patřit hlavně 

karvinskému vánočnímu jarmarku s pohádkovými 
maskoty  Olafem a Grinchem. První večer v 16:55 
proběhne rozsvícení velkého městského vánočního 
stromu. Z dalšího programu lze vybrat jak adventní 
tradice, tak i kulturní zážitky (koncert Holki v neděli 
10., Bon Jovi Tribute v neděli 17. či Jelen v pátek 
22. prosince). Atmosféru doplní trhovci ve stáncích 
i městečko se spoustou aktivit.

Hvězdičko blýskavá
Fryštátský kostel Povýšení sv. Kříže bude v úterý 5. 
prosince od 18 hodin hostit hudební večer se zpě-
vákem Davidem Uličníkem a Orchestrionem (Martin 
a Vít Blažkovi). Vánoční pořad s názvem Hvězdičko 
blýskavá se koná díky grantu z těžařské nadace.

Albertík
Mikulášský svátek ve středu 6. prosince si mohou 
lidé v Karviné užít i s Albertíkem. Tento klaun totiž do-
razí v 16:30 na Masarykovo náměstí ve Fryštátě i se 
svým „multimediálním kamionem“ a slibuje nadílku!

Kalendárium akcí v (nejen) hornickém regionu
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Soběšovice vybudují v obci spolkový dům.

H10 – pohár karvinského revíru
KARVINÁ – Sedmnáct závodů! To nabízí 
běžecký seriál sportovního oddílu SK 
Fuga, který se rozeběhl letos na podzim 
pod novým názvem H10 – Běžecký 
pohár karvinského revíru. Od mostu 
k mostu v Karviné i Těšínská hodinovka 
se už uskutečnily, další na programu 
bude hned v neděli 3. prosince pětka 
Okolo moře v Darkově.

„Oproti předchozímu ročníku seriál 
prošel několika změnami. Největší 

změnou je, že se seriál stal z pouze zimní-
ho celoročním. Závody jsou rozprostřeny 
do celého roku, avšak u některých závo-
dů ještě neznáme konkrétní termín, zatím 
víme jen předpokládaný měsíc konání. 
Informace k běhům budou postupně 
doplňovány,“ informoval za organizátory 
Lumír Hlaváč. Ti zájemce odkázali na svůj 
web https://blog.skfuga.cz/zavody/be-
zecky-pohar-karvinskeho-reviru-2024/, 
kde aktualizují a doplňují program.

Srdcovka i Pro region:  
Výzvy z Nadace OKD jsou opět tady!
KARVINÁ – Svátek hornické patronky 
sv. Barbory je tradičním termínem, 
kdy Nadace OKD vždy oznamuje vý-
zvy pro následující rok. A letošní pon-
dělí 4. prosince nebude výjimkou! 
Od tohoto data mohou žadatelé po-
sílat své projekty do minigrantového 
programu Srdcovka a také do progra-
mu Pro region.

„Srdcovka je určená všem za-
městnancům OKD, Green Gas DPB 
a Green Gas Drilling, tedy našich dár-
covských firem. Minigranty jsou mezi 
zaměstnanci velice oblíbené. Patroni, 
neboli Srdcaři, mohou pro organiza-
ce, ve kterých aktivně působí, opět 
získat od pěti do třiceti tisíc korun,“ 
oznámila nadační ředitelka Monika 
Němcová.

Z letos podpořených Srdcovek 
zmínila zvelebování zázemí různých 
spolků a klubů, pořádání oblíbených 
táborů, ať příměstských nebo výjez-
dových, také pořizování vybavení, 
pomůcek a dresů. „V dnešní době je 
důležité, že jsou mezi námi stále ta-
koví, kteří ve svém volném čase po-
máhají dětem, seniorům, hendike-
povaným či přispívají k ochraně zví-
řat a přírody,“ uvádí Němcová.

Srdcařské programy, jak upozor-
nila, se letos budou opět podávat 
jen prostřednictvím online systému 
Grantys a projekty mohou patroni 
pro své organizace odesílat od pon-
dělí 4. prosince 2023 až do pondělí 8. 
ledna 2024. Podmínkou tady je: je-
den patron = jedna žádost. 

„Jako každý rok mohou Srdcaři 
využívat konzultací, které probíhají 
do 5. ledna. Umožňujeme je po před-

chozí domluvě osobně, ale i tele-
fonickou či elektronickou cestou,“ 
vzkázala projektová manažerka pro-
gramu Srdcovka Silvie Balčíková.

Také program Pro region startu-
je 4. prosince. „Pro region směřu-
je finance do neziskových organiza-
cí, měst, obcí a jejich příspěvkových 
organizací zaměřených svou čin-
ností na děti, seniory, hendikepova-
né, životní prostředí, vzdělání, kul-
turu a sport. O podporu mohou žá-
dat neziskové organizace, které svůj 
projekt realizují na území měst a obcí 
Dětmarovice, Doubrava, Frýdek-
Místek, Havířov, Horní Suchá, 
Karviná, Orlová, Paskov, Petřvald, 
Staříč, Stonava, Sviadnov, Žabeň 
a nově rovněž do obce Albrechtice,“ 
řekla Silvie Balčíková. Maximální 
výše příspěvku je stanovena na čtvrt 
milionu korun na jednu žádost a je 

vyžadována minimální finanční spo-
luúčast ve výši dvaceti procent ze 
schválené částky. 

Žádosti v programu Pro regi-
on se přijímají do pátku 12. ledna 
2024, výhradně přes portál Grantys. 
Konzultace k žádostem bude po-
skytovat ředitelka nadace Monika 
Němcová do 5. ledna.

„Pro neziskové organizace jsme 
jakousi jejich jistotou a některé pod-
porujeme již od samého počátku 
vzniku nadace. V nadaci si uvědomu-
jeme, že podpora veřejně prospěš-
ných aktivit je nezbytná,“ zdůraznila 
nadační ředitelka. Projektová mana-
žerka dodala, že veškeré informace 
o výzvách na rok 2024 jsou dostup-
né na webových stránkách Nadace 
OKD a dále doporučila sledovat její 
sociální sítě Facebook, Instagram či 
Twitter.

Mimořádný loňský zisk těžařů se odrazí na zkvalitnění života ve městech a obcích!
A co na to zástupci  
hornických obcí?
„Díky dotaci z Nadace OKD se budeme 
moci pustit do dokončení okružní trasy 
kolem Vrbického jezera. Stezku pro 
cyklisty a bruslaře, kteří k nám míří 
z celého Ostravska i Karvinska, jsme 
začali budovat před šesti lety. Aktuálně 
chybí dostavět poslední část od štěr-
kovny po bývalou myslivnu. Propojením 
dokončených úseků vznikne ještě delší 
okruh, než je například kolem přehrady 
Olešná u Frýdku-Místku,“ konstatuje 
Igor Bruzl, starosta Bohumína.

„U nás za peníze z grantu Nadace 
OKD revitalizujeme fotbalové hřiště 
za školou. Naváže to na výstavbu 
mateřské školy. Při jednom zřídíme 
na hřišti i novou běžeckou dráhu,“ 

vzkazuje Dalibor Dudek, starosta 
z Dolních Domaslavic.

„Náš tenisový areál byl vybudován 
před dvaceti lety. Fungoval do roku 
2019, kdy se uzavřel kvůli covidové 
pandemii. Od té doby z různých důvodů 
nefunguje a chátrá. Obci se nedávno 
povedlo celý areál odkoupit a s pomocí 
grantu Nadace OKD jej zrekonstruu-
jeme, aby ho naši obyvatelé mohli 
znovu využívat ke sportování,“ nechává 
se slyšet Tomáš Wawrzyk, starosta 
Stonavy.

„Pomineme-li havíře v rekreačních 
střediscích u přehrady, s hornictvím 
jsme spojeni hlavně tím, že naši 
občané dojížděli na šachty pracovat. 
Po těchto zaměstnancích zůstalo v naší 
obci i mnoho vdov, které své manžely, 

bývalé horníky, přežily. Právě k jejich 
setkávání jsme požádali o spolufinanco-
vání objektu, který by toto umožňoval. 
Nový spolkový dům ale bude sloužit 

i ostatním sousedům pro komunitní 
život i pořádání akcí všech místních 
spolků,“ pokračuje Petr Voznica, staros-
ta Soběšovic.

„Budeme mít nové travnaté hřiště. To 
díky spolufinancování z grantu Nadace 
OKD vznikne ve sportovním areálu FK 
Gascontrol, pod letním kinem. A radost 
budou mít zejména ti, kdo tento záměr 
přihlašovali do participativního rozpoč-
tu. Zde skončil bohužel těsně pod ča-
rou, ale díky podpoře těžařské nadace 
nakonec projekt víceúčelového hřiště 
můžeme realizovat,“ přibližuje Bohuslav 
Niemiec, náměstek primátora Havířova 
pro investice a chytré město.

„K útlumu u nás došlo jako na jedné 
z prvních lokalit v revíru OKD, po šachtě 
nám zůstala kromě vzpomínek a historie 

i atypická kulatá těžní věž, ta je chrá-
něnou kulturní památkou,“ líčí Adam 
Folvarčný, starosta Sviadnova. V této 
obci za finance od těžařů obnoví multi-
funkční tartanové hřiště za restaurací 
Ondráš, které je jediným zdejším ven-
kovním sportovištěm, a zřídí komunitní 
centrum u silnice na Staříč, projektova-
né jako kombinace s moštárnou.

Nadace OKD obcím je nejno-
vější grantový program, který 
navazuje na patnáctiletou tradici 
podpory neziskového a veřejného 
sektoru v Moravskoslezském kraji. 
„Prostřednictvím naší nadace jsme po-
mohli jakožto zřizovatel uskutečnit přes 
3 200 projektů, ve kterých se rozdělilo 
více než 365 milionů korun,“ dodává 
mluvčí těžařů Černá Dvořáková.

Seznam podpořených projektů

 � Havířov: Vybudování nového travnatého hřiště, 
které bude přínosem nejen pro fotbalisty havířov-
ského FK Gascontrol Havířov, ale bude zároveň 
sloužit jako veřejné hřiště pro občany a rodiče 
s dětmi z blízkého okolí; součástí je i rozšíření stá-
vajícího vybavení o další šatny a sociální zázemí, 
projekt je motivován potřebou vést děti ke sportu.

 � Karviná: Oprava všech zpevněných ploch 
v prostoru mezi ulicí Nedbalovou a třídou 17. lis-
topadu, aby byl zajištěn maximální možný počet 
parkovacích stání a přístup pro vozidla integro-
vaného záchranného systému (zvýšení kapacity 
parkování z 56 na 84 aut), součástí je i nové 
řešení pro odtok vod do jednotné kanalizace.

 � Karviná: Zatraktivnění prostranství sídliště 
vymezeného třídou 17. listopadu a ulicemi 
Nedbalova, Cihelní a Svatopluka Čecha; součástí 
projektu je příprava území (odstranění stávají-
cího mobiliáře a nevyhovující zeleně), výsadba 
zeleně a vybudování dětského hřiště.

 � Bohumín: Nová propojovací stezka pro chodce, 
cyklisty a in-line bruslaře v délce 737 metrů,  ve-
dená v rekreační oblasti podél Vrbického jezera, 
která propojí celý okruh kolem jezera.

 � Orlová: Výstavba sportoviště – skateparku –  
o ploše 1 252 metrů čtverečních, jenž nahradí 
starý nefunkční areál v Horní Lutyni; cílem je 
rozší řit nabídku sportu i volnočasových aktivit 
ve městě, zaujmout  cílovou skupinu, kterou 
tvoří organizovaní i neorganizovaní zájemci 
o tento druh sportu,  a tím přispět k prevenci 
kriminality a sociálně patologických jevů 
ve městě.

 � Orlová: Rekonstrukce stávajícího sportovního 
hřiště, které bude doplněno o nové možnosti 
sportovního vyžití zaměřené na atletiku i míčové 
hry, čímž se rozšíří zejména nabídka sportu 
a volnočasových aktivit ve městě; cílovou sku-
pinu tvoří všichni zájemci o sport z řad obyvatel 
města, žáků základní školy, gymnázia a ekono-
mické školy.

 � Soběšovice: Výstavba spolkového domu, který 
bude zázemím pro sportovní aktivity a setkávání 
spolků a organizací, pro jejich zájmovou činnost 
a pořádání akcí pro komunitní setkávání všech 
věkových skupin občanů.

 � Dolní Domaslavice: Revitalizace plochy stáva-
jícího fotbalového hřiště, které je ve špatném 

technickém stavu, součástí je i vybudování nové 
běžecké dráhy (stávající musí uvolnit místo pro 
přístavbu mateřské školky); cílem projektu je 
zajistit potřebnou sportovní infrastrukturu pro 
žáky místní mateřské a základní školy, ale i pro 
širokou veřejnost z řad obyvatel obce či jejich 
návštěvníků.

 � Sviadnov: Vybudování prostor pro setkávání 
občanů obce, budova je konstruována jako 
kombinace moštárny a prostoru komunitního 
centra, které bude integračním místem pro oby-
vatele, ale také místem pro setkávání i pořádání 
vzdělávacích akcí pro lidi z okolních obcí; cílem 
je podpořit vzájemnost občanů a napomáhat 
rozvoji mezilidských a sousedských vztahů 
v podmínkách rozšiřující se obce.

 � Sviadnov: Výměna tartanového povrchu na mul-
tifunkčním venkovním hřišti, které je jediným 
venkovním sportovním areálem v obci, prostor je 
určen pro kolektivní sporty a pohybové aktivity 
různých skupin obyvatel - žáci ZŠ, členové TJ, ši-
roká veřejnost i obyvatelé okolních obcí); projekt 
má za cíl zachovat dostupnost sportovního vyžití 
v obci. 

 � Petrovice u Karviné: Výstavba dopravního hřiš- 
tě, které přispěje ke zkvalitnění dopravní výuky 
dětí a k bezpečnějšímu pohybu dětí v silničním 
provozu, a stavba dětského hřiště, které pod-
poří pohybové schopnosti menších dětí; bude 
využíváno dětmi ze školky i školy v rámci výuky, 
mimoškolní činnosti, volnočasových aktivit 
a příměstských táborů, organizovaných školou, 
obcí a zájmovými organizacemi, ale i širokou 
veřejností.

 � Stonava: Celková rekonstrukce několik let 
nepoužívaného tenisového areálu, který obec 
odkoupila, aby mohl být obnoven, zprovozněn 
a otevřen pro veřejnost.  

 � Stonava: Modernizace původní, již nevyhovující, 
budovy šaten a technického zázemí z šedesátých 
let minulého století  v areálu SK Stonava, aby 
vyhovovala dnešním potřebám a předpisům; 
areál, jehož součástí jsou dvě fotbalová hřiště, 
sportovní hala, relaxační centrum, tribuna 
a dětské hřiště, navštěvují všechny kategorie  
sportovců.

OZNÁMENÍ

Dne 23. 11. 2023 nás ve věku 68 let, po krátké těžké nemoci, opustil náš 
skvělý kolega, bývalý záchranář, technik HBZS Ostrava, Vladislav 
Gomola.  
 Vladku, nezapomeneme. Zdař Bůh.

Nezemřel ten, kdo zůstává v lidských srdcích". S hlubokým zármutkem 
oznamujeme všem kamarádům a známým, že nás dne 25.11.2023 ve 
věku 79 let opustil dlouholetý báňský záchranář, technik a dispečer 
HBZS Ostrava, v letech 1986 až 1992 vedoucí ZBZS na dolech Bezruč 
a Jeremenko Jiří Skoumal. Nikdy nezapomeneme. 
 Kamarádi, báňští záchranáři.

Na co se mohou účastníci H10 – Běžeckého poháru karvinského revíru těšit?
 � Okolo moře (neděle 3. prosince 

2023, Darkov, 5 kilometrů),
 � Štěpánský běh (úterý 26. prosince 

2023, Horní Suchá, 5 kilometrů),
 � Silvestrovský běh (neděle 31. pro-

since 2023, Karviná, 10 kilometrů),
 � Mistrovství revíru (sobota 13. ledna 

2023, Albrechtice, 7 kilometrů, body 
do poháru se násobí 1,5krát),

 � Stonavský důlní přebor (únor 2024, 
Stonava, 7 kilometrů),

 � Běh Dolem Pokrok (březen 2024, 
Petřvald, 7 kilometrů),

 � Velikonoční dvanáctiminutovka (ne-
děle 31. března 2024, Český Těšín),

 � LightBike běh (duben 2024, Havířov, 7 km),

 � Těrlická F5 (duben 2024, Těrlicko, 
5 kilometrů),

 � Hornobludovická 7 (sobota 4. 
května 2024, Horní Bludovice, 
7 kilometrů),

 � Těšínský štafetový kros (sobota 
8. června 2024, Český Těšín),

 � Petrovický prásk (sobota 15. června 
2024, Petrovice, 8 kilometrů),

 � Záblatská osmička (sobota 22. červ-
na 2024, Bohumín, 8 kilometrů),

 � Orlovský kros (červenec 2024, 
Orlová, 3 kilometry),

 � Havířovská 10 – Grande Finále (říjen 
2024, Havířov, 10 kilometrů, body 
do poháru se násobí 2krát).


